
Moció que presenta el Grup Municipal Sal-CUP-Amunt perquè l'Ajuntament sol·liciti 
l'adhesió a l'AMAP i iniciï el camí cap a la municipalització del servei d'abastament d'aigua 
potable

L'aigua és indispensable per a la vida dels ecosistemes i de les persones, a més de ser un bé escàs i 
fràgil. L'accés a l'aigua potable i al sanejament tenen, fins i tot, la consideració de drets humans 
segons les Nacions Unides (declaració de 2010). 

En tant que servei bàsic i essencial, cal que l'accés a l'aigua potable sigui gestionat amb criteris 
d'interès general: ha d'estar garantit en tot moment, ha de ser de qualitat, no se'n pot privar a ningú 
per motius econòmics o socials i s'ha de prestar de forma eficaç, assegurant que es retorna també 
aigua de qualitat al medi ambient i que els beneficis de la gestió es destinen a millorar el servei 
públic, no a encarir-lo injustament: segons l'Observatori de Preus de l'Agència Catalana de l'Aigua 
(ACA), la gestió pública és un 22% més barata que la privada. 

En tant que bé escàs, l'aigua ha d'anar destinada al sosteniment de la vida i dels ecosistemes en 
primera instància; després, per a les activitats d'interès general i, finalment, si en queda, per al 
negoci. Cal impedir que sigui explotada com a mercaderia al servei de les lleis del mercat o 
industrialment sense límits ni condicions, i denunciar la Llei espanyola de mines del 1973, que 
permet a les empreses embotelladores d'aigua explotar les fonts naturals fins a esgotar-les.

En aquest context, el model de gestió que millor s'ajusta a aquestes exigències és el model de gestió 
pública, amb els mecanismes de control social necessaris que en garanteixin la transparència, el 
retiment de comptes i la participació ciutadana efectiva. Per això, el 31 de gener de 2018 es va 
constituir l'Associació de Municipis i Entitats per a l'Aigua Pública (AMAP), amb la finalitat de 
difondre, promoure i donar suport als ens locals que vulguin encaminar-se cap a la gestió pública de
l'aigua. Actualment, l'AMAP compta amb una llarga llista de membres adherits, entre ajuntaments 
de totes les mides i colors polítics, entitats i empreses públiques diverses: un total de 74, després de 
l'adhesió de l'Ajuntament de Canet de Mar el passat mes d'abril.

També el Pla nacional per a la implementació de l'Agenda 2030 a Catalunya impulsat per la 
Generalitat ha assumit, entre d'altres, el compromís de garantir el caràcter públic de la gestió del 
subministrament d'aigua a les administracions locals i supramunicipals, en tot el territori de 
Catalunya, i el compromís de garantir el suport jurídic als ens locals que municipalitzin el servei 
d’abastament d’aigua potable.

L'Ajuntament de les Franqueses té externalitzada la gestió i explotació del servei municipal 
d'abastament d'aigua potable amb l'entitat mercantil SOCIEDAD GENERAL DE AGUAS DE 
BARCELONA SA (AGBAR), filial del Grup Suez, amb un contracte formalitzat el 25 de març de 
1997 per una vigència inicial de deu anys prorrogables tàcitament pels mateixos períodes. El 23 de 
desembre de 2004 es va signar la primera addenda del contracte amb una vigència fins al 25 de 



març de 2017 i el 16 de febrer de 2017 se'n va signar una segona, amb un termini que venç el 25 de 
març de 2027.

Amb tot, el 2016 hi va haver un primer intent de canviar el model de gestió, perquè passés a mans 
públiques. Un any abans de signar-se la segona pròrroga, el Ple de l'Ajuntament de les Franqueses 
va aprovar una moció presentada pel grup municipal d'Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) 
amb l'objectiu d'impulsar els tràmits per a iniciar el procés de resolució del contracte de concessió 
del servei de subministrament d'aigua: els motius, falta de transparència en la gestió per part de 
l'empresa SOREA i un increment continuat de tarifes quan era evident que l'empresa tenia beneficis.
La moció va comptar amb els vots a favor de quasi tots els grups d'aquell plenari i cap vot en 
contra: Imaginem Les Franqueses En Comú (ILFC-E), el Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC-
PM) i Convergència per Les Franqueses (CPF) hi van votar a favor; només el grup de Convergència
i Unió (CiU), al govern, es va abstenir en la votació argüint dubtes jurídics per a rescindir un 
contracte que finiria igualment al cap de vuit mesos. Malgrat la voluntat majoritària del plenari, els 
únics tràmits que es van fer van ser per a preparar una nova pròrroga del contracte. 

Avui el context és diferent i més favorable per a iniciar el procés cap a la municipalització: falten 
tres anys perquè venci el contracte, al país hi ha nombroses experiències d'èxit en la recuperació 
d'aquest servei, existeix una entitat consolidada que ofereix suport i coneixements tècnics als 
ajuntaments que volen encaminar-se cap a una gestió pública de l'aigua, i és coherent i urgent per 
complir amb els objectius de desenvolupament sostenible que guien la implementació de l'Agenda 
2030 de les Nacions Unides.

Per tot això, el Grup Municipal Sal-CUP-Amunt proposem al Ple de les Franqueses del Vallès 
adoptar els ACORDS següents:

Primer. Sol·licitar l'adhesió de l'Ajuntament de les Franqueses del Vallès a l'Associació de 
Municipis i Entitats per l'Aigua Pública (AMAP) com a membre de ple dret, com a primer pas per a
iniciar el camí cap a la municipalització del servei d'aigua tenint en compte que el contracte venç el 
març de 2027.

Segon. Iniciar de manera immediata els tràmits necessaris perquè el Ple pugui formalitzar aquesta 
adhesió en la propera sessió del mes de juny —o juliol, com a molt tard— i es pugui, així, sol·licitar
l'assessorament i acompanyament de l'AMAP en aquest procés al més aviat possible.

Tercer. Donar a conèixer aquests acords en la següent edició del butlletí 5.1.

Les Franqueses, 17 de maig de 2024


